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Hiány és magas 
jövedelmek 

A Magyar Televízióban zaj-
ló változások lényege egy belső 
piaci rendszer kialakítása az 
eddigi főként elosztási jel legű 
működési móddal szemben. A 
változások eredményei már most 
érzéke lhetőek , hiszen az év 
végé ig a tavalyi kö l t ségeknél 
reálértékében közel 4 milliárd 
forinttal kevesebb pénzből, mint-
egy 40 százalékkal több műsort 
fog sugározni az MTV. Ehhez 
azonban közel 2 milliárd forintos 
költségvetési többlet támogatásra 
lenne szüksége az idén a tele-
víziónak - hangoztatta Hankiss 
Elemér, a Magyar T e l e v í z i ó 
e lnöke kedden a költségvetési 
bizottság ülésén, ahol a televízió 
gazdálkodásáról tájékoztatta a 
parlamenti képviselőket. 

A bizottsági meghívásban kü-
lön kérdéskéni szerepelt a tele 
víziós vezető beosztású dolgo-
zók túlzottan magas jövedelme 
Az MTV elnöke, nevek említése 
nélkül szolgáltatott adatokat erről 
a képvise lőknek. Szóban el -

mondta. hogy a legmagasabb jö-
v e d e l e m m e l rendelkező 4 0 
munkatárs tavalyi havi bruttó át-
lagjövedelme 123 ezer forint volt. 
Ez az összeg 1991 első negyed-
évében 159 ezer forintra nőtt. Az 
egyik képviselő, aki ezt a jöve-
delmet soknak találta, javasolta: 
kérjenek kimutatást arról, hogy a 
Magyar T e l e v í z i ó b a n hányan 
keresnek többel, mint egy mi-
niszter. Ezt a javaslatot a bizottság 
nem logadta cl. 

A Magyar Telev íz ió ínséges 
anyagi helyzetének érzékelte-
tésére mondotta el az intézmény 
elnöke: a bérkeretet olyan mini-
málisra szabták, hogy abból sem-
miféle. az alapbéren felüli jut-
laiást sem f izethetnek. Az év 
végéig további leépítéseket ter-
veznek. Ehhez kapcsolódóan 
azonban elhangzott, hogy a lét-
számleépítést akadályozzák azok 
az e lő í rások , amelyek túlzott 
adminisztrációs terhet rónak a 
tévcrc. 

EXPO-szavazás 
Bécsben 

Második napján is a vártnál 
nagyobb érdeklődés és részvétel 
j e l l emezte Bécsben a kedden 
elkezdődött é s csütörtök estig 
tartó népszavazás i , amelynek 
során az 1995-ös világkiállítás 
megrendezésérő l és a bécsi 
Duna-szakasz v íz l épcsőjének 
létesítéséről nyilváníthatnak vé-
leményt az osztrák főváros lakói. 

Miután az első napon 154 ezer 
polgár, vagy i s a választásra 
jogosultak 13.69 sza/alcka kereste 
fel a több mint kétszáz szavazó-
helyet. a szerdai nap első felében. 

13.00 óráig ujabb 77 ezren adlak 
le voksukat. így a népszavazás 
„félidejéig" a szavazatszámok há-
nyada mar 20.5 százalékra emel-
kedett 

Ez azért tekinthető meglepőnek, 
mert Bécs helyi népszavazásainak 
törtenetében a részvételi arány 
csak egy alkalommal. 1973-ban 
érte cl a 30 százalékot, az utóbbi 
evekben pedig többszór volt - a 
témákkal is ö s s z e f ü g g ő érdek-
telenség miatt - mélyen e határ 
alatt. 

Olasz-magyar vasúti 
szerződés 

Július l-jétől olcsóbbá válik a 
vasúti áruszállítás Olaszország és 
Magyarország között: az erről 
szóló megállapodást Triesztben 
írták alá több ország kormányzati 
i l le tékesei A megál lapodás a 
tricszii üjkikoió igénybevételét is 
e lő irányozza, a magyar és az 
olasz államvasút mellett érdekelt 
benne az osztrák és a jugoszláv 
vasút is. A trieszti kikötő azt 
reméli, hogy forgalma fellendül a 
megállapodással, továbbá azért is. 

mert korszerűsítették a kikötői 
berendezéseket és új, vasúti 
összeköt te tés t is létes í tettek 
hozzá A megállapodás átlagban 
IX s /aza lckka l csökkent i az 
arus/alliiasi tarifát Olaszország es 
Magyarország közölt 

A Magyarországról Olaszor-
szágba irányuló áruszállítás zöme 
Trieszten keres / tü l zajlik és 
iclcnlcg évi 1,1 millió tonnányi -
közölték illetékesek. 

Magyarország még 
kevésbé fertőzött 

Magyarország az AIDS szem 
pontjából egyelőre meg a kevésbe 
fertőzött országok közé tartozik, 
ám a jövőben a betegség rohamos 
terjedésével Kell s / a m o l n i 
elsősorban a szcxturi/mus es a 
kemény drogok terbődítasa miatt. 
Ugyanakkor az AIDS-betegek, a 
fertőzöttek és a veszélyeztetettek 
érdekeit képviselő szervezetek 
még mindig k e v é s s é tudnak 
érvényesülni , holott a hasonló 
csoportosulásokat a fejlett világ 
kormányai anyagi lag is támo-
gatják. Mindezekről hallhattak az 
újságírók a Panos Intézet 
sajtótájékoztatóján, szerdán. A 
j ö v ő generáció vc szé lymcnic s 

fejlődésevei foglalkozó, londoni 
székhe lyű intézet Kelet-
Európában először Budapesten, 
alig egy eve nyitotta meg irodáját. 
Mostani tájékoztatóján felhívta a 
figyelmei: az AIDS előretörése 
Kelet-Európában ezekben az 
években következ ik be. s a 
betegség terjedésének lassításához 
nagymértékben hozzájárulhatnak 
az önvédelmi szervezetek. 

Magyarországon eddig 58 
AlDS-bcteget jelentettek, közülük 
28-an haltak meg. a HIV-vel 
fertőzöttek ismert száma pedig 
250 körüli 

Könyvelőt keres, felsőfokú végzettséggel, vagy 
többéves, költségvetési intézménynél szerzett 
szakmai gyakorlattal, a Csongrád Megyei 
Munkaügyi Központ. 
A pályázatokat a központ címére, 6720 Szeged. 
Fekete sas u. 4. sz. alá kérjük beküldeni 1091 május 28-áig. 

Rcszletesebb felvi lágosítást s zemé lyesen a fenti c í m e n , 
telefonon a l 2 - 8 5 S 7 4 6 - o s melléken nyújtunk. 

Kiszombori 
feltételes 
módok 

Az egykori MSZMP-párt-
szekház hasznosítása, a jelenleg 
állami tulajdonban lévő . de a 
földiörvény által önkormányzati 
tulajdonba várt földek bérleti díja. 
s az állami céltámogatási pályá-
zaton vesztesnek látszó községi 
víműfcjlcsztési beruházás sorsa -
a közbiztonság állapota mellett 
ezek voltak a kiszombori kép-
viselő-testület keddi ülésének 
témái. Csupa feltételes módban 
lévő ügy A volt kiszombori 
partba/ például pillanatnyilag az 
Állami Vagyonügynökség nyil-
vántartásában szerepel , s az 
önkormányzat attól tart, ha nem 
hasznosítják megfelelően, ott is 
maradhat. Nagy Tibor polgár-
mester mindenesetre levélben 
kérte a pénzügyminisztert, hogy 
az epületet közhasznú feladat 
ellátására jelölje ki. s egyúttal 
pályázati anyaggal fordult a 
Népjólét i Minisztér iumhoz, 
támogatásért, a ház hasznos í -
tására. Mint mondia. az idősek 
oiihonat rendezik oli He - ugy 
véli. még idejében A földbérleti 
szerződések fe lü lv izsgá lása 
szintén nem éreti még meg a 
döntésre , hiszen nincs meg 
földtörvény. Ettől függetlenül a 
testület a haszonbérleti díjakat -
miniegy 40 szerződést érint - igen 
alacsonynak tartja, s az ügy 
vi/sgálatakor az is kiderüli, hogy 
az egy kori rossz földkimércs miau 
„eltűnt" 5 hektárnyi terület. A 
téma újrajelvetcsci augusztusra 
tervezik. Meg az iméntickncl is 
bizonytalanabb a kiszombori víz-
műfcjlesztési célpályázai sorsa, 
amelyet egy áprilisi be lügy-
minisztériumi javaslat elvet ugyan 
(mondván, hogy a Csongrád me-
gyei települések vizének arzén-
mentesítésé megoldott), de mini 
kiderüli, a három községi kúi 
egy ike a megengedettnél lite-
renként 0.13 milligrammal löbb 
arzént tartalmaz. E mérési ered-
ményt a kiszombori testület pót-
lólagosan elküldte pálvázata után 

S. P. S. 

Szegedi szenátorok 
A Szegedi Nemzeti Színház 

művésze azon kevesek közé 
tartozik a képviselő-testületben, 
akik már megválasztásuk előtt is 
közismert személyiségei voltak 
Szegednek. Politikával azonban 
nem volt semmilyen kapcsolata. 

..Nagyon foglalkoztattak belül-
ről a nagypolitika kérdései, de a 
politizálásnak meg a lehetőségétől 
is el voltam zárva. Sem pártnak, 
sem más politikai szervezetnek 
nem voltam soha tagja, így nem is 
kérdezték meg a véleményemel. 
Ebben persze szerepet játszott az 
is. hogy tudták rólam, nem 
szimpatizálok az elmúlt rend-
szerrel. másságot kifejező véle-
mény pedig soha nem érdekelte a 
pártkádereket. A szürke volt az 
uralkodó szín. s a tanultság is 
hátrány volt. úgyhogy én sehogy-
sem il lettem a képbe Termé-
szetesen ettől a sajátos érték-
rendtől a művészet sem függet-
leníthette magát, a m e g m é -
rettetésnek nem voltak valódi 
paraméterei: a díjakat, a külföldi 
fellépési lehelőségeket. a rádió és 
t c l e v t / i ó b e l i szereplés ado-
manyát. a hanglemezkiadás jogát 
mind ugyanazok a párttag, vagy 
pártnak tetsző emberek kapták. 
Hozzáteszem, sajnos ez a helyzet 
alapvetően mára sem változott 
meg. egyedül a hanglemezgyár, 
ahol érezhető, hogy most rendet 
próbálnak teremteni 

Egészen a választásokig távol 
voltam tehát az aktív politikai 
élettől. Ekkor keresett meg az 
MDF a kereszténydemokratákkal 
együtt, hogy vállaljam el a jelölt-
séget. Egy másodperc alatt eldön-
töttem. hogy igent mondok Nem 
magam miatt, hanem azért, hogy a 
gyerekeinknek, az ifjúságnak jobb 
legyen, s hogy elérhető célokat, a 
megmérettetés lehetőséget adja 
meg az új hatalom a felnövő nem-
zedékek számára 

Bevallom, egész biztos voltam 
benne, hogy megválasztanak -
annyi levelet kaptam a szavazások 
előtt, amelyekben támogatásukról 
biztosítottak az emberek. A/t 
hiszem, ezi annak köszönhetem. 

Gyimesi Kálmán 

Gyimesi Kálmán (58 éves) 
operaénekes, az MDF színe-
iben ju to t t a 10. s z á m ú 
v á l a s z t ó k e r ü l e t m a n d á t u -
m á h o z . A k é p v i s e l ő t e s t ü -
letben a kulturális bizottság 
elnöki tiszte jutott neki. 

Zeneművésze t i Főiskolát 
végzett, legkedvesebb időtöl-
tése is a z e n é l é s , k e d v e n c 
étele pedig a pacal - Gvi-
tnesi-módra, leszi hozzá je-
l e n t ő s é g t e l j e s e n . C s a l á d i 
á l lapotá t ugy f o g a l m a z z a 
meg: „ h á r o m s z o r o s e lvál t , 
kétszeres apa vagyok". 

hogy mindig becsületes, egyenes 
ember akartam lenni, mégha ez 
sokaknak nem is tetszett, mert 
vannak, akik az egyenesen kimon-
dott szavakat nem szeretik. A 
tömegek azonban chesek az igaz 
szóra, meri annyit hazudtak már 
nekik. 

Azt persze nem gondol tam, 
hogy az új önkormányzat mű-
ködése is ilyen tehetetlenségbe 
torkollik Ennek két oka van 
egyrészt a fontos pozíc iókban 
még mindig ugyanazok ülnek a 
legtöbb helyen, mint a mútt 
rendszerben - hál akkor hol van 

Ml a rendszerváltás ? A másik 
súlyos gond pedig a pénzhiány. A 
kulturális bizottsághoz tartozó 
intézmények ellátottsága ugyan 
biztosítva van. de csak az e lső 
félévre - hogy utána mi lesz. azt 
ki tudja? 

Szóval, a reményeim nem vál-
tak be. Azt hittem, okos , cé l -
tudatos. bátor emberek közössége 
jön össze a testületben, ami a len-
dületével próbál behozni negyven 
évny i lemaradást. Ehelyett 
gondolkodásban totyakos, nehéz 
fe l fogású képviselők gyüleke-
zetéről van szó. 

A bizottságunk munkájában 
legfontosabbnak a színház és a 
szabadtéri színpad kérdésének 
megoldását látom, nem azért, mert 
ebben én is érintett vagyok 
va lamelyes t , hanem mert egy 
értelmiségi városban, ráadásul 
szép hagyományokkal rendelkező 
színház ügye nem lehet közöm-
bös. A megoldással kapcsolatban 
két dolgot szeretnék leszögezni: a 
gazdasági egységek összevonása, 
így racionálisabb gazdálkodás 
megteremtése alapvelő fontos-
ságú. ahogy a szabadtérin egy 
szél- és összeszerelhető nézőtér 
létrehozása. 

Művészi munkamban nem aka-
dályoz a politikai ténykedésem. S 
hogy optimista vagyok-e ezek 
után0 Mindig is az voltam, s nem 
is tudok más lenni. Szeretem az 
embereket, s hiszek abban, hogy a 
szeretet megváltoztatja a gondol-
kodást. a gondolkodó emberek 
pedig kivezet ik az országol a 
hullámvölgyből. Ám ébernek kell 
lenni, mert sok a visszahúzó, a 
v i s szarendeződés t akaró erő. 
Sokukban rögződött az a 
proli-mentalitás, hogy pozíció-
jukat egy életre kapták, s nem 
hajlandók lemondani róla. Már-
pedig a demokrácia tanulásához 
az is hozzátartozik, hogy időnk 
lejártával elegánsan, emelt fővel 
tudjunk távozni " 

Balogh Tamás 

A P O L G Á R H Á B O R Ú E L Ő É R Z E T E 
Szabó bácsit, az'utolsó obrinci 

magyart, aki soha nem járt 
Magyarországon, az olaszok ré-
ven ismertük meg Az olaszok 
Also-Obrincban laknak, je les 
képviselőjük pedig egy pukran 
kocsmában múlaita idejét. Talán 
Adriánónak hívták, talán másként. 
Bánom, de nem jegyeztem fel 
nevét, pedig igazán megérdemelte 
volna. Mikor megtudta, hogy az 
éjszakát Pakrac helyett „isten 
tudja hol" töltjük, a h i i b u / g ó 
katolikus ák/enlcskcdcsc nélkül 
készségesen segílségünkre sicicii. 
Tartsunk vele - invitált. 

Ha vacsorázni akartok, el-
viszlek benneteket egy békés 
helvre. ahol jóllakhattok. Utána 
mutatok néhány tisztes katolikus 
helvel... 

A Sporibüfében cscvapol e l -
tünk. az á l l í tó lag o lasz fe l -
szolgálólány idomait meregettük 
Megiudhailuk. hogy ó is 

tisztes katolikus, 
de néha még i s bocsá-
natos bűnöket követ cl. A cscvap 
ízletes, a sör csapnivaló volt. Mi 
másról beszéltünk volna, mint a 
helyzetről: a szerbekről é s a 
horvátokról. 

A helyi futballcsapat szurkolói 
és támogatói közül a volt üzemi 
párttitkár ül asztalunkhoz. 
Állítólag tanárembert tisztelhe-
tünk benne, aki annak idején a 
pán hívására hagyta el a katedrát. 
Jó szónok , a l ig jutok szóhoz . 
Megszokta, hogy mások helyett is 
ő kérdez, illetve válaszol. Jelenleg 
a Szerb Demokrata Párt 
választmányi tagja. 

- Közös szülőföldünkön egviltt 
kell élnünk! De hogyan? - tette 
föl a kcrdcst, majd így folytatta: 

- Itt van például az olasz, áldott 
jó lélek Mondd csak el az 
újságért' urnák, müven jó barát-
ságban x-agxiink. pedig te katoli 
kus sags. én pedig pravoszláv 
lennek, ha megkereszteltek volna. 

Kisebbségben 
Ateista vagyok. Irdd csak. 
kolléga: ez a tiszta igazság! 

Kiadós és ízletes estebédünket 
követően városnézőbe indultunk. 
Adriánó (nevezzük így) ócska 
750-es Zastaváját követtük. 

- Itt egy hete fii robbantották a 
virágboltot - mutat a katolikus 
templom felé . Zuhog az c ső . 
elveri a kisvárosi pori. Néhány 
utcával odébb egy dis/kóklubba 
kell benéznünk „Tisztes ifjú 
katolikusok gyülekezőhelye." 

A sötétedéssel tizenvalahány 
k i lométeres utal teszünk meg 
Obrincig. Szabó bácsi portájáig. 
Adriánó vezet a házba. 

- Vendégeket hoztam. Franyá -
mutat be az öregnek, aki mikor 
megtudja, hogy magyarok 
vagyunk, azonnal mentegetőzni 
kezd. Mini mondja, egy hónapja 
nem beszélt magyarul, nem volt 
kivel. 

- Na asszony, f f í z z gyorsan 
kávét! - kéri horvátul újdonsült 
feleségét. Lassan beszél, keresi a 
megfelelő szavakat. 

- Az első feleségem magva r 
volt. de két éve meghalt 

Nagyon 
nekikeseredtem. 

Asszony kellett a házhoz, mert a 
gyerekek mind elmentek, én meg 
nagyon egyedül maradtam. Már 
azt hittem, meghalok, de nem sok 
kellett hozzá... Elvitt volna a 
szomorúság. Aztán rátaláltam 
erre a: asszonyra. Neki meg 
férfiember kellett. Aztita élünk (gy 
együtt, de csak horvátul tud. 
Nincs kivel beszéljek... Van itt 
húsz kilométerre egy falu Na. ott 
vannak a magyarok. úgv 
tizenketten, ha nem többen 
Azokkal néha találkozgatok 

Szahó bácsi marasztal, háljunk 

meg nála ü r e s a nagyszoba , 
mióta a fia e lment N é m e t -
országba 

- Nem volt maradása, pedig 
elférnénk együtt, elkelne a 
segítség, nehezen győzöm egye-
dül... Nem is tudom, mi lesz. ha 
majd eltemetnek 

Megfáradtunk, lefeküdnénk, de 
Adriánó még meg akarja mutatni 
az olasz falul, ahol ők. az olaszok 
élnek Az óra már elütötte a 
tizenkettőt, mégis vele tartunk, 
hisz megígértük A hely i 
kocsmában az utolsó vendégek 
tévéznek 

Horvátul társalognak. 
Záróráig ülünk velük, a tisztes 
katolikusokkal Meglehetősen 

zárkózottak, inkább csak egymást 
heccelik Amit megtudunk róluk: 
van egy iskolájuk ahol olaszul is 
tanítanak. Száz éve a szegénység 
e lől menekülve Észak-Olasz -
országból telepedtek ide őseik 

Másnap magunkkal v i s szük 
Szabó bácsit. A városban akadt 
elintéznivalója. Felesége uzsonnát 
csomagol neki, majd jó tanácsait 
követően útjára engedi 

- Gyertek máskor is. nézzetek 
be hozzám, legalább lesz kivel 
beszelnem.. Most. mire elmenlek. 
egész jtil belejöttem! - búcsúzik 

Holnap kivágom ezt a róla is 
s z ó l ó írási és e lküldöm neki. 
Ehhez Adriánó is ragaszkodott: 
'udni akarja, mit írtam róla. meg 
az olaszokról, mert bizalmatlan 
az újságírókkal. 

Varga Iván 
í Folytatjuk) 

Tegnap éjszaka bebizonyosodott: nem lehetünk optimisták a 
jugoszláv helyzet gyors és békés megoldását illetően Félő. 
hogy a balkáni délszláv ország a polgárháború küszöbére lép. 

A tegnap délre összehívott Jugoszláv Ál lamelnökség ülésének 
egyetlen napirendi pontja volt: a testület új elnökének megválasztása 
A jugoszláv alkotmány szerinti cventc esedékes elnokvéltást a szerb 
Bon szláv Jovics leköszönésével és a horvát soros elnök. Stipe Misic 
beiktatásával kellett volna végrehajtani (E hivatalos aktus ezeddig 
mindig zökkenőmentesen, egyhangú szavazattal, azaz formálisan 
történt.) Lapzártáig azonban Slipe Misic nem kapta meg a szintén 
alkotmányi előírások szerint szükséges öt szavazatot. Szerbia - így a 
Vajdaság és Koszovó - képviselői ugyanis megakadályozták hivatalba 
lépését. A nyolctagú testületből Horvátország. Bosznia-Hercegovina. 
Szlovénia és Makedónia képviselőinek voksai nem bizonyultak 
elegendőnek Jugoszlávia látszólagos egységének fenntartására. Crna 
Gora képviselője tegnap elvi okokra hivatkozva tartózkodott a 
szavazástól. Itt kell megjegyeznünk, hogy a Jugoszláv Néphadsereget 
az államclnökség az alkotmányos rend megvédésével bízta meg. 
Amennyiben mára Jugoszláviának nem lesz elnöke, ez az alkotmány 
megsértéseként is értelmezhető Kérdés, hogy a hadsereg miként ítéli 
meg a történteket, illetve, hogy Jugoszlávia parlamentárisan választott 
politikusai a háhorút vagv a békél válavztják-e? 

V . L 


